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Ob koncu leta bo Slovenija stopila v leto, ko bo pra-
znovala 25 letnico svojega obstoja. To je razmeroma malo 
za zgodovino, prehitela je sicer obstoj stare Jugoslavije, 
razmeroma veliko pa za posameznega človeka. Ko človek 
razmišlja, se spominja mnogih, ki so si to želeli, pa so tik 
pred tem umrli. Doživeli bi namreč neko potrditev svojega 
življenja, ko se niso bili pripravljeni sprijazniti z jugoko-
munizmom in so videli rešitev le v samostojni Sloveniji. 
Spominjam se mnogih ekonomskih izseljencev, ki so bili 
prisiljeni iti s trebuhom za kruhom in so v novih okoljih 
odkrili, da bi njihova domovina bila lahko tudi uspešna, 
njim pa ne bi bilo treba v tujino, če bi doma bolje vodili 
gospodarstvo. Edina prava rešitev sta bili samostojnost in 
demokracija, ki v komunizmu ne more obstajati. Danes 
nekateri kulturni zgodovinarji ugotavljajo, da se je to zgo-
dilo zadnji trenutek. Obstajala je namreč velika nevarnost, 
da se uveljavi nova, jugoslovanska kultura in za slovensko 
v njej ne bi bilo več prostora. Nekaj časa bi sicer še pustili 
naš jezik, toda sčasoma bi ta postal odveč, saj bi ga zatrla 
nekakšna jugoslovenščina, ki jo danes tako razglaša nekaj 
mlajših »slovenačkih« pisateljev.

Ko smo se osamosvajali, smo sanjali o slovenski Švici. 
Pravzaprav šele sedaj odkrivamo, da smo sanjali, kajti takrat 
to ni bilo nemogoče. Seveda ne takoj, tudi ne v 25 letih, 
toda bili bi na poti k temu cilju. Danes smo daleč od nje, 
ne vemo kam vodi naša pot in kaj je naš cilj.

Tistih, ki imajo za samostojno državo največje zasluge, 
uradna oblast več ne omenja, ampak so neimenovani. Dolga 
leta jih je z govoricami ali pa s pisanjem v časopisih blatila, 
nato je hotela z njimi dokončno obračunati na sodiščih. Kr-
kovič, ki je postavil temelje slovenske vojske in Janša, ki ga 
je podpiral, sta nedavno po odločbi ustavnega sodišča prišla 
iz ‘aresta’. Moti se tisti, ki misli, da sta dokončno zmagala. 
Že naslednji dan so se začele nove obtožbe.

Za uspešnost države so poleg zavestnih državljanov iz-
jemno pomembne urejene državne finance. Prav teh samo-
stojna Slovenija ne more spraviti v red in prava sreča je, da 
imamo evro, sicer bi živeli slabše kot v nekdanji Jugoslaviji. 
Če bi sami tiskali denar, bi stroji pregoreli (kot v Argentini 
- opomba uredništva). Ljudje delajo, plače so nizke, davki 
se pobirajo, država pa je stalno in čedalje bolj skrivnostno 
brez denarja. Mednarodna gospodarska kriza je nekaterim 
krogom prišla zelo prav za iskanje izgovorov in mnogi smo 
jim nasedli. Sedaj vidimo, da ima Slovenija svojo krizo, 
ki poteka v brezobzirnem finančnem izkoriščanju države. 
Običajno to poteka preko državnih bank, ki podpirajo 
državna in nekatera polprivatna podjetja. Zaradi »slabega 
gospodarjenja«, ki se mu po slovensko reče kraja, propadajo 
banke in mora potem država iz proračuna v milijardnih 
zneskih dokapitalizirati in to se vsakih nekaj let ponovi. 
Napovedujejo že četrto ali ne vem katero dokapitalizacijo.

Kraje, pravilneje bi rekli poneverbe, morajo raziskovati 
kriminalisti. Med njimi imamo tudi poštene ljudi, žal pa 
so ti neuspešni proti t.i. političnim kriminalistom. Ti so v 
glavnem nekdanji udbovci, ki so se po osamosvojitvi prele-
vili v kriminaliste. Po svoji stari praksi najprej ugotavljajo 
politično pripadnost človeka in nato ukrepajo. Če je »nji-
hov« zberejo »dokaze«, ki sojenja, tudi s pomočjo nekaterih 
sodnikov, ne »preživijo«, če je pa nasprotnik nekdanjih 
komunistov, z njim slabo ravnajo na vse možne načine in 
zadnjo besedo mora reči ustavno sodišče. Kaj pa ko to ne 
bo delovalo?

Prav te dni so nekdanji komunisti s pomočjo vlade iz 
Slovenije pregnali švedske bančne strokovnjake, ki so ob 
reševanju zablod slovenske ekonomije dregnili v finančni 
imperij starih komunistov okoli Gorenjske banke. Ljudi so 
hujskali proti njim zaradi njihovih plač, pri tem so zamol-
čali, da imajo nekateri »naši« še višje, in slovenska zavistnost 
je, ne prvič, nekdanjim pomagala graditi svojo nesrečo. 
Upajmo, da si nekoč ne bodo kopali še lastnega groba!

(Naša luč)

Prav napeto je bilo te 
dni na meji s Hrvaško in 
Avstrijo. Množica beguncev 
še vedno prihaja, doslej jih 
je v našo državo vstopilo že 
več kot 170 tisoč. O tem je 
že pretekli četrtek na izredni 
seji razpravljal državni zbor, 
svoje mnenje pa je podal tudi 
predsednik republike Borut 
Pahor. Poudaril je, da je treba 
posebno pozornost nameniti 
možnosti poostrenega nadzora 
na slovensko-avstrijski meji.

Premier Miro Cerar je poslancem 
zagotovil, da država razmere obvla-
duje. Ponovil je, da bodo po potrebi 
ukrepe na meji stopnjevali, če bo 
treba, tudi z ograjo.

Cerar ni želel povedati, ali Slove-
nija že ima ograjo oz. žico za posta-
vitev na južni meji, a naj bi bila 
neuradno ta že nabavljena. V oceni 
vladnega obvladovanja razmer so 
se mnenja precej kresala. »Slovenija 
mora s spremenjeno azilno zako-
nodajo z drugimi sredstvi, bodisi na 
južni meji, kakorkoli, začeti pošiljati 
signale, da je pripravljena. Nikakor 
ne smemo dopustiti, da postane 
schengenska meja naša severna 
meja, naj to postane južna meja,«… 
je bil jasen poslanec N.Si Jernej 
Vrtovec.

»Nihče ni nad ustavo, gospe 
in gospodje, nihče. Nihče ni nad 
mednarodnimi akti, ki jih je Slove-
nija potrdila, vključno s Schengen-
skim sporazumom, pa se zavestno 
krši po dolgem in počez. Še hvali 
se, poglejte, pretočnost se je pove-

čala,« je opozoril poslanec SDS 
Branko Grims. Prepričan je tudi, da 
je po tokratnem soočenju mnenj 
težko govoriti, da so vsi politiki isti. V 
koaliciji namreč ni manjkalo očitkov 
o nedržavotvornosti predlagateljev 
izredne seje.

Običajno se migranti na Dobovo 
pripeljejo z vlakom, kako poteka 
registracija in delo prostovoljcev, je 
povedala Barbara Godler. Po njenih 
besedah je položaj obvladljiva in 
registracija poteka precej bolj mirno.

Vlada se je na seji ta ponede-
ljek zvečer seznanila z informaci-
jami o pričakovanem povečanem 
pritoku beguncev in migrantov po 
t. i. balkanski poti ter o možnosti, 
da bosta Nemčija in Avstrija začeli 
ožiti njihovo sprejemanje. Vlada 
je ocenila, da obstaja resna verje-
tnost, da se bo Slovenija v kratkem 
morala soočiti s težko obvladljivim 
številom beguncev in migrantov, kar 
lahko vodi v humanitarno izjemno 
zaostrene razmere.

Nov množičen val beguncev so v 

Sloveniji pričakovali za to sredo 
ali najkasneje v četrtek. Govo-
rilo se je o množici med 20.000 
in 30.000 ljudi. Kako to ustaviti?

Vlada je zato pripravila 
dodatne nujne ukrepe za obvla-
dovanje migracijskih tokov, 
vključno s potrebnimi ukrepi za 
varovanje schengenske meje. 
Ta torek je ob dveh popoldan 
Miro Cerar na tiskovni konfe-
renci izjavil: »Slovenija ima kot 
najmanjša država po teritoriju 
in številu prebivalcev najtežji 

položaj. Ne smemo dovoliti huma-
nitarne krize, zagotoviti pa moramo 
normalno življenje svojih državljanov. 
Kot človeku mi je težko, ne želim si 
zapiranja mej v Evropi, a zagoto-
viti moramo varnost državljanov in 
preprečiti humanitarno katastrofo. S 
tem tudi Slovenija izvaja to, k čemur 
se je zavezala - varuje zunanjo 
schengensko mejo.«

»Zaradi zime lahko pride do 
prave humanitarne katastrofe. Če 
jim ne moremo zagotoviti ustrezne 
oskrbe, lahko pride do hudih 
posledic. Takšen zamašek lahko 
pripelje tudi do varnostnega polo-
žaja. Ker kot premier ne smem dovo-
liti, da pride do take situacije in ker 
moramo varovati schengensko mejo, 
smo se odločili, da bomo začeli 
uvajati začasne tehnične ovire, tudi 
v obliki ograje, če bo treba. Slovenija 
ne zapira meje, ovire imajo izključno 
ta namen, da zagotovimo nadzo-
rovan pretok migrantov skozi Slove-
nijo in da število omejimo na tako, ki 
ga lahko oskrbimo.«

Državni zbor je na izredni seji 4. novembra določil, 
da bo referendum o noveli zakona o zakonski zvezi in 
družinskih razmerjih, 20. decembra. Po mnogih prizade-
vanjih Koalicije za otroke gre bo referendum, na katerem 
se bomo odločali o prihodnosti zakonske zveze, na 
četrto adventno nedeljo. Kot je znano novela zakona o 
zakonski zvezi in družinskih razmerjih, ki so jo predlagali 
v Združeni levici, zakonsko zvezo označi kot življenjsko 
skupnost dveh oseb ne glede na spol. S tem ukinja 
zakonsko zvezo moža in žene in grobo posega v usta-
novo družine. Obenem pa istospolnim parom omogoča 
posvojitve otrok, do česar po drugi strani niso upravičeni 
stari starši, kar bi bilo sicer najboljše in najbolj naravno za 
otroka.

Predsednica N.Si Ljudmila Novak je izjavila: »Vsi 
vemo, kaj potrebujejo otroci in da ne more niti manj-
šina odločati o otrocih, ki vsak dan potrebujejo očeta in 
mater.« Kot je razvidno, torej novela zakona ne gleda na 
dobrobit otrok, ampak v ospredje postavlja zahteve odra-
slih. Sovoditeljica Koalicije za otroke gre Metka Zevnik je 
pozvala k udeležbi na referendumu, saj je prepričana, da 
»se odloča o usodi otrok in ne o usodi odraslih in da je 
to zakon, ki nam v svojih posledicah nalaga spremembo 
šolske zakonodaje v smislu seksualizacije otrok in ki nam 
jemlje svobodo«.

Novela zakona o zakonski zvezi in družinskih 
razmerjih pa je problematična tudi zato, ker po eni 
strani omogoča uvajanje teorije spola v šole, hkrati pa 
ne omogoča ugovora vesti. Prizadeti bi bili predvsem 
javni uslužbenci, ki se iz različnih razlogov ne strinjajo z 
rešitvami tega zakona. Suzana Lep Šimenko iz SDS pa 
je spomnila na voljo državljanov, ki jo je državni zbor 
povozil. »Prav je, da spomnim, da je bilo zbranih 85 tisoč 
podpisov državljank in državljanov za vložitev zahteve za 
razpis referenduma. Ampak tukaj vas ta volja teh drža-
vljanov ne zanima. V nadaljevanju se je v roku štirih dni 
zbralo 48 tisoč overjenih podpisov na upravnih enotah. 

Seveda ste pohiteli, da ste to zbiranje prekinili, ampak 
verjemite: to je rekordno število.« Državljani bomo torej 
imeli možnost na referendumu podpreti družino, ki 
temelji na zakonski zvezi med možem in ženo.

Državna volilna komisija je v ponedeljek 9. novembra 
določila rokovnik za izvedbo referenduma o noveli 
zakona o zakonski zvezi in družinskih razmerjih, ki bo 
20. decembra. V ponedeljek so namreč začeli teči roki za 
opravila, ki so potrebna za njegovo izvedbo.

Referendumsko vprašanje se glasi Ali ste za to, da se 
uveljavi zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o 
zakonski zvezi in družinskih razmerjih, ki ga je sprejel 
državni zbor na seji dne 3. marca 2015? Koalicija za 
otroke gre, ki si prizadeva za ohranitev zakonske zveze 
moža in žene ter zaščito otrok in družine, poziva, da na 
referendumu glasujemo »proti« omenjenemu zakonu. V 
podporo družini bodo po vsej Sloveniji pripravljali več 
okroglih miz in drugih dogodkov.

»Jaz pravim zmeraj tako: objeli bomo Slovenijo. 
Največji mediji ne spoštujejo mame in očeta, stare mame 
in starega očeta ter temeljnih otrokovih pravic, zato bomo 
šli neposredno med ljudi. Tam ne morejo manipuli-
rati. Tam ljudje v živo slišijo za kaj gre. Tako, da res lepo 
vabim vse, da se udeležijo naših srečanj«, je povedala 
sovoditeljica Koalicije za otroke gre Metka Zevnik.

Spomnimo, da je v sedaj veljavnem zakonu zakonska 
zveza opredeljena kot skupnost moža in žene, s 
pomenom rojstva otrok. Po novem naj bi bila zakonska 
zveza skupnost dveh oseb kateregakoli spola, prav tako s 
pomenom rojstva otrok. Vse, kar je doslej veljalo za ženo 
in moža, bi torej odslej veljalo tudi za razmerje dveh oseb 
kateregakoli spola, torej tudi možnost posvojitve otroka 
ter odločanja o rojstvu otrok. Slednje tako nujno vključuje 
oploditev.

Referenduma se lahko (moralno smo obvezani!) 
udeležimo tudi slovenski državljani v Argentini. O tem 
bomo še podrobno poročali.

Postavili bodo ograjo

Za otroke gre
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TONE MIZERIT

IZ ŽIVLJENJA V ARGENTINI

Le kdor je samozavesten,
tak láhko uspešno dela, trguje,
ni strah ga v nebistvenem biti odvisen,
on sam pa odvisnost drugih spoštuje.

 MK

RAZMIŠLJANJA
OB ZMEDI

Potekajo zadnji dnevi 
pred odločilnim drugim 
krogom. Ustanove razisko-
vanja družbenega mnenja 
sicer napovedujejo razne 
izide, a vse je še v zraku. 
Tehtnica se lahko nagne 
vsak hip.

Za menoj - poplava. 
Kot tisti znani francoski 
kralj, sedanja vlada izvaja 
ukrepe, da bo za njimi 
ostala le opustošena 
zemlja. Najbolj zanimivo 
je, da bo enaka usoda 
doletela tudi njihovega 
kandidata, v primeru, 
da bi zmagal. Nekateri 
opazovalci celo trdijo, 
da bi srčika kirchne-
rizma raje videla, da bi 
zmagal Macri. To je bila 
prvoten načrt gospe pred-
sednice: umakniti se, da 
bi potem, po štirih letih 
»neuspešne« opozicijske 
vlade znova prevzeti 
oblast. Na to je tudi v 
enem zadnjih govorov 
namignila. A vsekakor 
vladne čete napenjajo 
vse sile, da ne bi prišlo 
do poraza. »Umazana« 
kampanja se nadaljuje in 
objavljajo se izmišljene 
grožnje, kaj vse se lahko 
zgodi, če zmaga Macri. 
Ta je že izjavil, da ne bo 
ukinil podpor in da bodo 
cene za plin, elektriko in 
druge javne storitve ohra-
nile državno podporo. 
Večjo skrb pa povzroča 
področje deviznega sklada. 
Vlada še kar naprej razsipa 
dolarje, a ne za podporo 
proizvodnji, temveč jih 
enostavno prodaja tistim, 
ki jih davčna ustanova 
»blagoslovi«. Tudi proti 
temu so že uvedli sodne 
postopke. Zanimivo pa 
je, da je zadnje dni padla 
cena dolarja na črnem 
trgu. Nekateri razlagajo to 
kot prepričanje trga, da bo 
nova uradna poenotena 
cena dolarja, ki ga napove-
duje Macri, nižja kot pa je 
sedanja »črna«. Nihče pa 
ne verjame, da bo Scioli, 
v primeru zmage, lahko 
obdržal dolar na desetih 
pesih, kot napoveduje. Ne 
eden ne drugi pa ne obra-
zložita, kje bosta dobila 
devize, ko jih v Centralni 
banki ne bo ostalo kaj več 
kot za vzorec.

Se bodo znova zmotili. 
Dva tedna pred volitvami 
so kar tri ankete napo-
vedale zmago Macriju. 
Prednost, ki jo bele-
žijo, se suče med 8 in 12 
točkami. Vendar se nihče 
od resnih opazovalcev 
še ne upa napovedati 
kaj dokončnega. Trdijo, 
da je mnogo odvisno od 
javne debate, ki jo bosta 
kandidata imela priho-
dnjo nedeljo. Verjetno 
bo potek in izid vplival 
na marsikaterega volivca, 
a mnogo je odvisno tudi 
od zadržanja vlade. To pa 
ni najboljše priporočilo 
za Sciolija. Vladni ukrepi 
zadnje dni skušajo zago-

toviti, da bi njihovi privr-
ženci ohranili posle in 
mesta v državni upravi. Še 
več, predsednica skoraj 
vsak dan ustanovi kakšen 
nov vladni organ, ki ga 
natrpa s člani La Cámpore. 
Tako njim zagotovi delo, 
sebi pa možnost, da bo 
iz samega osrčja državne 
uprave lahko bojkotirala 
delo prihodnjega pred-
sednika. Ta bo moral na 
kak način napraviti red 
in jih odpustiti, če treba 
tudi z zakonom ali z 
uporabnimi dekreti, ki se 
jih je (in se še) posluže-
vala gospa Cristina. To pa 
bo lahko dvorezen meč. 
Poglejmo, sicer, kaj se je 
zgodilo v Concepción, 
drugem mestu v Tucu-
manu. Ko je novi župan, 
iz vrst opozicije, razveljavil 
zadnja imenovanja bivšega 
župana, je nastala prava 
vstaja prizadetih, z požiga-
njem in ropi. Se kaj takega 
lahko pripeti tudi na 
državni ravni? In kaj delajo 
župani velikega Buenos 
Aires, ki so bili premagani? 
Praznijo pisarne, odnašajo 
pohištvo, celo iz parkov 
pobirajo otroške igre. 
Mimogrede so tudi povišali 
plače kar 150%. Za menoj 
- poplava. Bo kdaj Argen-
tina normalna dežela?

Zavarovani  umik . 
Gospa Cristina se posla-
vlja. Kdorkoli bo zmagal, 
ona ne bo več predse-
dnica. Precej se govori o 
možnosti, da bi čez dve 
leti kandidirala za sena-
torko, a to so le ugibanja. 
Dejstvo pa je, da bo za dve 
leti izpostavljena sodnim 
raziskavam. Ker se mnogo 
govori o korupciji in so 
v teku razne obtožbe in 
sodni postopki, opazovalci 
trdijo, da je bistveni namen 
gospe, da si zagotovi 
sodni mir v teh dveh letih. 
Poizkus, da si osvoji sodno 
ustanovo dobi primeren 
okvir. V zadnjih letih si 
je predsednica bistveno 
prizadevala, da bi utišala 
opozicijske medije in si 
podvrgla sodnike. Ne eno 
ne drugo ji ni popolnoma 
uspelo. Mediji so vzdržali, 
Vrhovno sodišče pa ji je 
tudi postavilo meje. Prav 
ta teden je razglasilo sklep, 
da je zakon o nadome-
stnih sodnikih protiustaven. 
Vlada je dejansko nabasala 
sodni sistem s temi »nado-
mestnimi« sodniki, vsi iz 
njenih vrst. Nekateri sploh 
niso izpolnjevali mini-
malnih pogojev za tako 
mesto. Povzročili so že kar 
nekaj škode, a sedaj je tega 
konec. Ko bodo imenovani 
pravi sodniki (po zame-
njavi vlade), bodo morali 
zapustiti svoja mesta. Prav 
tako je opozicija na sodišču 
vložila tožbo, ker je vlada 
v parlamentu nezako-
nito imenovala dva nova 
člana državne preiskovalne 
komisije. Enkrat mora biti 
konec temu nasilju!

Hrvaško nacionalno etično 
sodišče je konec minulega tedna 
zaradi genocida nad hrvaškim in 
slovenskim narodom obsodilo dikta-
torja nekdanje skupne države Josipa 
Broza Tita. Hkrati je zaradi veleiz-
daje nacionalnih interesov obso-
dilo zdajšnjega hrvaškega premierja 
Zorana Milanovića, ki je kot predse-
dnik stranke SDP ideološki naslednik 
Komunistične partije Jugoslavije. Etič-
nega sojenja, ki ni sodilo v kampanjo 
pred parlamentarnimi volitvami pri 
južnih sosedih, so se udeležili tudi 
nekateri Slovenci, ki so že pred, a 
nato tudi med dogodkom razvili našo 
zastavo. Objavljamo povzetek poro-
čila.

Koncertna dvorana Vatro -
slav Lisinski v Zagrebu, ki sprejme 

približno dva tisoč obiskovalcev in 
so jo neznanci na predvečer etič-
nega sojenja porisali z rdečo barvo, 
je bila zadnji oktobrski dan praktično 
polna. Po odigrani hrvaški himni so se 
zbrani z minuto molka spomnili žrtev 
totalitarizma in domovinske vojne, 
nato je sestra Bernardina Crnogorac, 
redovnica, ki ji je slovenska Udba po 
nalogu Tita v sedemdesetih letih prej-
šnjega stoletja umorila brata Stjepana, 
simbolno prižgala svečo upanja.

Sledila je predstavitev članov 
etičnega sodišča in gostov, skupaj 
jih je bilo približno trideset. Predse-
dnik, nekdanji hrvaški zunanji mini-
ster Zvonimir Šeparović, je poja-
snil, da je etično sodišče nekakšna 
vest družbe in si nikakor ne jemlje 
pravice soditi ostalim. Slednje je 
naloga in dolžnost pravosodja, kar 
je opredeljeno v zakonih in ustavi. 

»Ob tem se mi je utrnila misel, da 
želi sosednja Hrvaška morda na ta 
način začeti nekoliko milejšo obliko 
lustracije, ki je gotovo prepotrebna 
za normalen prehod v demokra-
cijo, a smo jo v pravem pomenu in 
obsegu v vseh novonastalih državah 
iz skupne Jugoslavije, žal, zamudili,« 
je za radio Ognjišče poročal Peter 
Križnik. Dogodka se je udeležil s 
skupino Slovencev, ki se je povezala s 
pomočjo medmrežja in skupaj najela 
avtobus, ki jih je popeljal v Zagreb.

Hrvaško nacionalno etično 
sodišče je v preteklosti moralno obso-
dilo že več ljudi, ki so iz totalitarno-
-ideoloških razlogov škodili državi, 
med njimi so oba nekdanja predse-
dnika Ivo Josipović in Stipe Mesić, 
zdajšnja hrvaška zunanja ministrica 

Vesna Pusić, Budimir 
Lončar, Milorad Pupovac, 
Vesna Teršelić in Carl 
Bildt. Zdaj sta prišla na 
vrsto Tito in Milanović, 
slednji kot dedič tota-
litarnih komunističnih 
vrednot.

V  d o k a z n e m 
postopku so kot priče 
med drugimi sodelovali 
ustanovitelj krščanskih 
demokratov Marko Vese-
lica, hrvaški emigrantski 
politik Nikola Štedul, ki 

je preživel napad agentov Udbe na 
Škotskem, in tudi nekdanji hrvaški 
politični zapornik Anto Kovačević. 
Slednji se je vprašal, zakaj na primer 
ekonomsko napreduje Višegrajska 
skupina, Hrvaška in Slovenija pa se 
utapljata v nekoristnih dolgovih in 
nazadujeta. Po njegovem je pri obeh 
odgovor neupoštevanje evropske 
resolucije o obsodbi vseh totalita-
rizmov in neizvedena lustracija.

S fotografijami odkritja že po 
koncu druge svetovne vojne pobitih 
ljudi v rovu svete Barbare v Hudi 
jami pri Laškem je nastopil slovenski 
publicist in raziskovalec Roman 
Leljak. »Dvorana je obnemela. Vsa 
dejstva, suhoparni podatki, število 
žrtev, krivice in obtožbe proti 
storilcem grozodejstev niso nič v 
primerjavi s prizorom na platnu, 
ko se v soju baterijske svetilke 

prikaže polje posmrtnih ostankov 
nesrečnikov, belih, okamenelih in 
še vedno nepokopanih,« je opisal 
Križnik. Spomnil je, da se je v istem 
času, to je v juniju 1945, ko so se 
tam iztekala tisočera, v glavnem 
mlada življenja, tokratni obtoženec 
mirno in zmagoslavno sprehajal 
po Celju le nekaj kilometrov stran. 
Po Križnikovih besedah je bila ta 
grozljivo prikazana časovna vzpore-
dnica trpečih in tistih, ki so njihovo 
trpljenje povzročili, vrhunec sojenja 
v Zagrebu. »Kontrast med člove-
škim in nečloveškim predstavlja tako 
neskončno in nedoumljivo razdaljo, 
ki ne more biti več v dosegu člove-
škega uma, še manj pravičnosti, pa 
naj jo tehtamo s pravnega, etičnega 
ali kateregakoli drugega stališča. 
Zakaj in kako so te žrtve umrle ter 
zakaj so jih storilci obsodili na tako 
smrt, zmore razumeti le Bog,« je 
razmišljal Križnik.

Leljak je predstavil tudi primer 
že omenjenega Stjepana Crno-
gorca. Molitvi njegove sestre, ki jo 
je namenila vsem umorjenim hrva-
škim bratom, je sledil izrek etične 
obsodbe Tita in nato še Milanovića.

Poslanec SDS Franc Breznik, 
ki prišel v imenu predsednika 
stranke Janeza Janše, je nato v 
kratkem govoru zbranim strnil 
bistvo: sojenje v Zagrebu je primerjal 
s tistim, v Nürnbergu, najprej je 
poudaril idejo in duh komunizma ter 
povzročene zločine in žrtev, nato je 
omenil človeka, ki jih je povzročil.

»Samo po sebi se ob tem posta-
vlja vprašanje, ali je mogoče tudi 
v Sloveniji vsaj moralno, vendar 
javno ob(pre)soditi jugoslovanskega 
samodržca in vse njegovo ideo-
loško potomstvo, ki še vedno suve-
reno obvladuje vse pore življenja 
v samostojni državi. Cankarjev 
dom je veliko manjši kot zagrebška 
koncertna dvorana. Ali bi jo slovenski 
državljani ob takem dogodku napol-
nili? O tem nisem povsem prepričan. 
Verjamem pa, da bi na tak dogodek 
in nam v podporo v Ljubljano prišlo 
veliko več hrvaških državljanov, kot 
je bilo nas v Zagrebu - en niti ne 
povsem poln avtobus,« pa je poro-
čanje sklenil Križnik.

Vsakih deset minut se na svetu rodi otrok brez drža-
vljanstva. Ta problem se je še zaostril z vojno v Siriji. 
Združeni narodi želijo do leta 2024 odpraviti status 
apatrída, to je človeka brez domovine.

Poročilo Združenih narodov je predstavil visoki 
komisar za begunce Antonio Guterres. Kot kaže, bo 
problem še naraščal. V 20 državah, kjer živi največ ljudi 
brez državljanstva, se vsako leto rodi najmanj 70.000 
otrok apatridov. Problem je največji v Burmi, Slonoko-
ščeni obali in na Tajskem. Ljudje brez domovine imajo 
težave pri dostopu do izobraževanja, zdravstvene oskrbe 
in zaposlitve, soočajo se lahko tudi s preganjanjem in 
diskriminacijo, kar lahko vodi v razočaranje in obup. Še 
posebej pereče je to pri prebežnikih.

V Siriji lahko otroci pridobijo državljanstvo le prek 
očeta, a je več kot štiriletna vojna prisilila več kot štiri 
milijone ljudi k begu, 25 odstotkov družin je ostalo brez 
očetov. Vojna je tudi prisilila več sto tisoč Sircev k iskanju 
novega doma v Evropi, vključno z ženskami, ki so med 
potjo rodile. Visoki komisariat za begunce poudarja, da 
je za sirske otroke, ki se rodijo v državah azila, vitalnega 
pomena registracija rojstva, saj mnoge ločijo od staršev 
ali družin. S tem bi preprečili, da bi otroci ostali brez 
državljanstva, priznalo bi se jim tudi, da so Sirci, kar bi 
jim omogočilo, da se lahko vrnejo v Sirijo, ko bi bilo to 
mogoče.

V omenjenem pomožnem organu svetovne organi-
zacije predlagajo številne ukrepe za odpravo problema, 
med drugim reformo zapostavljajočih zakonov, ki prepre-
čujejo, da bi se državljanstvo z matere prenašalo na 
otroka. Menijo tudi, da bi otrok moral postati državljan 
države, v kateri je rojen.

Etična obsodba Tita in Milanovića v Zagrebu

Otroci brez državljanstva

Slovenci, prisotni v Zagrebu,
so razvili tudi našo zastavo.
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V soboto ,  17. 
oktobra nas je v jutra-
njih urah presene-
tila žalostna vest, da 
je v Gospodu mirno 
zaspala naša draga 
gdč. Angelca. Tiho 
je odšla, tako kot je 
vedno prihajala med 
nas. Ponižna, skromna, 
vedra ,  ne i zmerno 
dobra, globoko verna. 
Njena pot je bila 
trnjeva, a je vseeno 
zasajala obilo cvetja 
v srca vseh, ki smo 
jo poznali. Naj bo ta 

sestavek v poklon njej, ki je bila velika žena in je, vdana 
v božjo voljo, sprejemala z zaupanjem Vanj, žalostne in 
svetle trenutke življenja ter jih modro in ljubeče posredo-
vala mladim, da bi sledili vèliki Ljubezni.

V slovenski skupnosti je z njenim odhodom nastala 
velika vrzel. Čas bo posušil solze. Ljubezen pa, ki smo je 
bili ob njenem nauku deležni, nam bo dala novih moči, 
da bomo zavestno stopali po stopinjah, ki nam jih je 
zapustila na poti. Predala je novim rodovom baklo vere in 

slovensko besedo!
Kropili smo jo v Slovenski hiši - v njeni hiši, kjer je 

dolga leta pomagala v dušnopastirski pisarni pri razpeče-
vanju časopisa Oznanilo; pa tudi kot kuharica. Skrbela 
je, dokler so ji moči dopuščale, da so duhovniki imeli 
domačo prehrano; da je bilo ob žegnanju in raznih 
prireditvah vse pripravljeno. Vedno nas je pričakala z 
nasmehom.

Ležala je cerkvi Marije Pomagaj - v njeni cerkvi, 
kjer se je dan za dnem srečevala z živim Bogom pri sv. 
maši. Dolge ure pred tabernakljem so izpričevale njeno 
globoko vero. Ob odprti krsti sta somaševala za pokoj 
njene duše msgr. dr. Jure Rode in č. g. Franci Cukjati. 
Ob njej se je zbralo veliko rojakov, prijateljev in nekda-
njih učencev, da so jo pokropili in zanjo molili. Ležala 
je obdana s cvetjem, s katerim smo ji želeli vsi prisotni 
izkazati hvaležnost in ljubezen; saj je sama bila cvet, ki 
je s svojim očarljivim vonjem oplemenitil vso slovensko 
skupnost.

V nedeljo, 18. oktobra - na sam materinski dan, 
katerega obhajamo v Argentini tretjo oktobrsko nedeljo, 
smo jo prenesli v sanhuško stolnico. V to cerkev je 
izredno rada zahajala, saj je čutila ta okraj kot njen drugi 
dom. Blizu te cerkve je ustanovila - njej tako pri srcu - 
slovensko šolo, ki jo je posvetila pesniku in mučencu 

Francetu Balantiču. V tej šoli in v tej cerkvi se je zbirala in 
se zbira vsa sanhuška skupnost že več kot 60 let. Sama je 
bila priča rasti te skupnosti, h kateri je aktivno pripomogla 
s svojim nesebičnim delom.

Sveta maša se je, poleg za pokojnico, darovala tudi 
za vse mamice in stare mame, ki dan za dnem skrbijo 
za vse svoje domače, jih učijo in brezpogojno ljubijo. Pri 
tej sv. daritvi smo se Bogu zahvalili za prejete dobrote 
in ga prosili naj jih blagoslavlja še v naprej in spremlja 
pri njihovem nesebičnem delu. Povezavo liturgije so s 
primerno izbranim besedilom skrbno pripravili mladi.

Maša zadušnica, ki jo je zanjo daroval msgr. dr. Jure 
Rode ob strežbi semeniščnika Pavla Erjavca, nekdanjega 
Angelčinega učenca, je bila polna globokih in ganljivih 
trenutkov. Cerkev je bila polna kot ob praznikih! Vsi smo 
želeli biti prisotni. Krsto s posmrtnimi ostanki so s pesmijo 
sprejeli trije zbori. Ob vstopu je MPZSJ - pod vodstvom 
Andrejke Selan Vombergar, zapel Sonce že zahaja in vse 
prisotne povabil k zbranosti; sledile so bogoslužne pesmi, 
ki jih je izredno lepo prepeval zbor mladih. Vsi navzoči 
smo imeli občutek, kako draga nam je bila naša »duhovna 
mama« od katere smo se poslavljali. Za obhajilo smo 
prisluhnili pesmi Oče združi nas. Po prejemu sv. Evha-
ristije pa so pod taktirko ge. Kristine Šenk, čista otroška 
srca zapela Pojejo majski zvonovi, o Marija blizu si nam ... 
Kako živo smo to občutili!

Pred koncem so spregovorili ga. Irena 
Poglajen - ravnateljica Balantičeve šole; g. 
Marjan Grilj - predsednik Našega doma; ga. 
Alenka Poznič - nadzornica Slovenskih šol v 
Argentini; g. Karel Groznik - predstavnik osre-
dnje organizacije Zedinjene Slovenije; Igor 
Malovrh - predsednik mladinskih organizacij 
SDO in SFZ iz San Justa ter ga. Marjanka Furlan 
v imenu Upokojencev tega okraja. Izrekli so 
besede hvaležnosti in priprošnje ter se ganljivo 
poslovili od naše rajne gdč. Angelce. Težko je 
bilo prikriti solze, ki so polzele po naših licih.

Po sv. daritvi je g. Rode opravil še molitve 
ob krsti; za tem je mogočno zadonela iz vseh 
grl Marija sko´z življenje. Pred cerkvijo smo v 
tišini in globoki žalosti ob izgubi, podali njej še 
zadnje slovo. Žalni sprevod se je počasi pomikal 
do izhodnih vrat, ko se je spontano oglasila 
še zadnja pesem Oče, mati, bratje in sestre s 
katero smo želeli počastiti veliko Slovenko, ki je 

zapisana v zlati knjigi življenja, v ponos narodu iz kate-
rega izhaja.

Vsi zbrani smo se nato napotili v Naš dom, kjer naj 
bi obhajali Materinski dan. Ob tako žalostnem dogodku, 
ki je za vedno zaznamoval življenje naše ustanove, tokrat 
ni bilo primernega razpoloženja za praznovanje. Zato so 
mladi nadomestili pripravljeni program s primernejšim, na 
čast njej, ki je bila mati naše šole, saj je vedno skrbela za 
vsakega, ki je zahajal vanjo. Učila, vzgajala, bodrila, spre-
mljala in posredovala je vsem otrokom in mladim verske 
vrednote in slovensko zavest.

Program je bil preprost, kot je bila preprosta sama. 
Najprej so vsem prisotnim mamicam izrekli čestitke vsi 
odseki, ki delujejo v Našem domu. Nato je pred mikrofon 
stopila gdč. Ivana Tekavec in čuteče, prijetno orisala 
življenjsko pot naše gdč. Angelce (govor je bil objavljen 
v Oznanilu, 25. oktobra). Zatem smo si ogledali video-
posnetek njenega bogatega življenja. Na zaslonu so se 
vrstile slike srečnega otroštva; spoznali smo njene starše, 
sestre in štiri brate - kruto ubite brate domobrance; z njo 
smo se preselili v taboriščno življenje v Avstriji, kjer je 
kljub žalosti zacvetela v svojem učiteljskem poklicu med 
begunskimi otroki; z njo smo potovali, ko je polna hrepe-
nenja po svobodi sama odšla v neznani svet: Argentino. 
Tu je našla svoj drugi dom in postala živ, bogat steber v 

slovenski diaspori.
Sledil je skupni zajtrk s katerim smo 

zaključili obhajanje materinskega dne z 
zavestjo, da nas bo ta vsakoletni praznik 
vedno spominjal na to, da imamo duhovno 
mamo, ki nas ne bo nikoli zapustila. Ona je 
postala naša posebna priprošnjica pri Bogu!

Ker si je v življenju vedno želela, da bi 
njeni posmrtni ostanki počivali v slovenski 
zemljici - kjer ležijo vsi njeni dragi domači; 
in bi rada bila pri oltarju v cerkvi Marije 
Pomagaj Slovenske hiše - kamor je tako 
rada zahajala, je prosila naj jo upepe-
lijo. Po slovesni pogrebni maši v nedeljo, 
1. novembra, na dan vseh svetih, ki jo je 
daroval prelat dr. Jure Rode, smo jo polo-
žili v pepélnico k večnemu počitku. Besede 
v slovo, katerim smo tokrat prisluhnili,  so 
bile last nečakinj Marijane in Nade, ter 

Spoštovano vodstvo in članstvo slovenske skupnosti 
San Justo!

Ob izgubi vaše dolgoletne vodje sobotne šole sloven-
skega jezika San Justa, gospodične Angelce Klanšek, mi 
dovolite, da vsem vam v svojem imenu in v imenu Urada 
Vlade Republike Slovenije za Slovence v zamejstvu in po 
svetu izrazim iskreno sožalje!

Na Uradu se močno zavedamo njenega dela in 
pomena za vaše društvo in širšo slovensko skupnost v 
Argentini. Bila je učiteljica, ustvarjalka in mentorica, ki je 
mladim desetletja vlivala veselje do slovenskega jezika in 
ohranjanja slovenske identitete.

Prepričan sem, da bo gospodična Klanšek še dolgo 
ostala živa v vaših srcih in v skupnem spominu sloven-
skega naroda in da je njeno neutrudno delo pustilo neiz-
brisne sledove. Upam, da bodo mnogi sledili njenemu 
zgledu neomajne volje in nesebičnega dela za ohranjanje 
slovenske besede v Argentini.

Gorazd Žmavc
Minister za Slovence v zamejstvu in po svetu 

Polno mi je danes srce 
in iz njega kipi neizmerna 
hvaležnost predobremu 
Bogu, ki je v svoji Previ-
dnosti postavil tako pleme-
nito in pokončno osebo 
meni na pot, Vas - botrca 
- za mojo »drugo mamico«.

Z blaženim mirom 
ste hrepeneli po večnem 
domu. Rekli ste mi pred 
dnevi: »Kako rada bi spet 
videla svojo ljubo mamico 
in brate.«

Bili ste naš »trdni steber 
– skala«, na kateri se je 
zgradila, nam vsem tako 
draga Balantičeva šola. 
Njej ste darovali svoje 
življenje, svoje srce in 
dušo, vso modrost, dobroto 
in ljubezen s katero ste 
vzgajali kar tri rodove, ki 
se danes polni hvaležnosti 
poslavljajo od Vas.

Zato ste spokojno, 
tiho odšli prav na sobotni 
dan. Dan, ki je bil tako 
pomemben za vas, saj ste 

se ves teden, skozi več 
kot 60 let, pripravljali na 
sobotni šolski pouk ter 
polni zagona in veselja 
prihajali med nas, da bi se 
srečali z otroki, z učitelji in 
starši. Vaše misli, delo in 
srce je imelo en sam cilj: 
deliti ljubezen in vzgajati 
mlade v krščanskem in 
slovenskem duhu.

Danes, na »materinski 
dan«, smo zbrani ob Vas - 
ob materi - , in se čutimo 
sirote. Težko nam je! A za 
vedno bo ostala v naših 
srcih neizmerna hvaležnost 
in ljubezen, ki nas bo zdru-
ževala in nas krepila.

Naj Vam Bog nakloni 
svoj mir in srečo, Marija 
Pomagaj pa naj vas 
sprejme v svoje materinsko 
naročje.

Saj v nebesa ste se 
preselili, nam v stiskah 
boste priskočili. Pri Bogu 
zdaj je sreča vsa, naj mir 
Vam in plačilo da!

Ministrovo sožalno pismo

Trdni steber - skala
Poslovilne besede Irene Poglajen,
voditeljice šole Franceta Balantiča

Slovo od gdč. Angelce Klanšek
Umrla je ustanoviteljica, dolgoletna voditeljica in učiteljica šole Franceta Balantiča

Tilke in Minke - Balantičevih sester. Izražale so lepoto 
prvih srečanj in bogastvo družinskih doživetij; o proniclji-
vosti človeških čutenj, ki prehajajo iz časa v čas, iz kraja v 
kraj, in povezujejo človeška srca v lepoti in dobroti.

Sprevod rdečih nageljnov v otroških rokah se je strnil v 
en sam dišeči šopek, ko smo jo je pospremili k zadnjemu 
domovanju. Pesem in v svetem prostoru luč prižganih 
sveč, pa sta nam vlivali upanje na velikonočno vstajenje!

Draga gdč. Angelca! Sedaj si doma: tu in tam v rodni 
Sloveniji. Počivaj v miru in se naužij Njega Lepote!

Smrt Angelce Klanšek je odmevala daleč po svetu. 
Poročajo o razsežnosti njenega dela in njene bleščeče 
osebnosti v ljubljanskem tedniku Družina, v tržaškem 
tisku, na Radio Ognjišče ... na vseh poročilih poudarjajo 
izreden pomen, ki ga je pokojna Angelca imela v organi-
zirani slovenski skupnosti v Argentini.

dn-h
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Begunska kriza, ki pretresa Evropo 
in ima svoj izvor na bližnjem Srednjem 
Vzhodu, je verjetno vzrok, da smo manj 
pozorni na to, kar se dogaja nekoliko dalj, 
v okviru Kitajske, ki je sicer republika, a 
vendarle tudi imperij.

Padec vrednosti delnic na kitajski borzi 
meseca avgusta ne pomeni, da bi bilo 
gospodarstvo te dežele v krizi, tudi neko-
liko hitrejša devalvacija yuana in nižja 
gospodarska rast, sami na sebi nista vzrok 
za zaskrbljenost, sta pa zadosten razlog, 
da podvomimo, nad neskaljeno harmonijo 
med državnim načrtovanjem gospodarstva 
in zasebnim kapitalizmom, ki ga je uvedla 
Kitajska. Pozornost domačih in tujih opazo-
valcev je že dolgo osredotočena na kitajski 
nepremičninski trg, ki je bil v veliki meri 
povod za izredno gospodarsko rast dežele. 
Ko je postalo jasno, ne le, da so cene 
nepremičnin napihnjene, ampak, da je 
vrsta centralno načrtovanih mest nerabna 
in da potrebujejo dragih in v načrtih 
nepredvidenih strukturnih dopolnil, je bil 
upravičen dvom tudi o pravilnosti neka-
terih gospodarskih kazalcev kitajske vlade.

Vse to predsednika Xi Jinpinga in 
njegove vlade ne skrbi preveč, dokler se v 
komunistični partiji sami ne pojavijo kaki 
kritiki, ki bi jim bilo treba dajati odgovor za 
storjene napake. Da pa se to ne bi zgodilo, 
sega vodstvo partije po preizkušenih sred-
stvih. Prvo je utrditi notranjo disciplino, 
drugo pa obrniti pozornost državljanov 
in funkcionarjev na zunanje izzive. Eden 
od takih izzivov je povečati napetost z 
zgodovinskim sovražnikom Kitajske, to je 
z Japonsko, drugi pa razširiti gospodarski 
vpliv imperija.

Tako si lahko razlagamo gradnjo 
umetnega otočja sredi južno kitajskega 
morja, kjer meja z japonskimi teritorial-

nimi vodami ni bila nikoli jasno določena. 
Ti umetni otoki sredi morja, ki spomi-
njajo na podobno otočje ob obali arab-
skega Dubaia, nimajo turistične vrednosti. 
Njihova še vedno rastoča površina bo 
namenjena, kolikor je doslej znano, voja-
škemu letališču. Širjenje kitajskega terito-
rialnega morja morda Japoncev ne bi tako 
skrbelo, če ne bi bili ti umetni otoki prav 
sredi trgovske poti, ki povezuje japonsko 
otočje z južno azijskimi tržišči.

Načrt za širjenje gospodarskega vpliva 
je naznanil predsednik Xi meseca marca, 
kot protiutež upadajoči domači gospo-
darski rasti. Načrtu, ki je usmerjen tako na 
zahod kakor na vzhod , je dal slikovito ime 
»Pas in pot«. Pas naj bi bila trgovska smer 
preko osrednje Azije, in Rusije v Evropo. 
Ta misel ni nova in so jo razvili leta 2013 
na kitajskem ministrstvu za gospodarstvo 
pod imenom »Pot svile«, kar spominja na 
eno najstarejših trgovskih poti, ki je že sto 
let pred Kristusom povezovala daljni vzhod 
z Rimskim imperijem in bila eden od virov 
bogastva kitajskih cesarjev.

Sedanja kitajska vlada je ugotovila, da 
trgovina s srednjeazijskimi državami, Kaza-
hstanom, Kirgizistanom, Tadžikistanom, 
Turkemistanom vztrajno raste potem, ko so 
v te države pričele prihajati znatne kitajske 
investicije. Ta recept naj bi razširili tudi 
na druge države zunaj Azije, predvsem 
s povečanjem investicij v infrastrukturne 
projekte. Pri tem ne bi smeli spregledati, da 
se je starodavna Pot svile končala v Sredo-
zemlju, kjer se križajo poleg evropskih tudi 
interesi Rusije in ZDA ter, da je Jadransko 
morje del tega strateškega prostora.

Drugi del strateškega načrta, pa je 
usmerjen v Oceanijo, Indijski ocean in 
tihomorske države ameriškega kontinenta. 
Tukaj pa so kitajsko diplomacijo prehiteli 

Američani. V rekordnem času so sklenili 
z 11 državami na Pacifiku največjo trgo-
vinsko pogodbo v zgodovini. Te države, 
ki predstavljajo 40% svetovnega trgovin-
skega prometa, so poleg ZDA še Japonska, 
Avstralija, Brunej, Kanada, Čile, Malezija, 
Mehika, Nova Zelandija, Peru, Singapur 
in Vietnam. Pomembnost te pogodbe, ki 
obsega poljedelske pridelke, avtomobilsko 
industrijo, farmacevtsko dejavnost, bioke-
mijo in poleg drugega tudi intelektualno 
lastnino, lahko osvetlimo s podatkom, da 
odpravlja s svojim podpisom v državah 
članicah 18.000 različnih davčnih obre-
menitev. To je izrazito protikitajsko gospo-
darsko zavezništvo, ki se je pripravljalo od 
leta 2008, a se je, s podporo predsednika 
Obame, v zadnjih mesecih uresničilo 
nepričakovano hitro.

Seveda tudi Kitajska ni mirovala. Zadnja 
leta je pričela večati svoje naložbe, ne 
le v Afriki, ampak tudi v južnoameriških 
državah, posebno v Braziliji in Argen-
tini, ki niso članice zgoraj omenjene trgo-
vinske pogodbe. V Argentini je dosegla 
tudi nenavadno koncesijo za gradnjo svoje 
največje postaje za nadzor satelitov, zunaj 
meja lastne države, ki je pod izključnim 
nadzorom kitajskega obrambnega ministr-
stva. Satelitske antene gradijo sredi Patago-
nije in bodo operativne leta 2016. Gradnja 
je v rokah kitajskih podjetij, inženirjev in 
varnostnikov, uporaba pa bo na razpolago 
argentinskim znanstvenikom le nekaj ur na 
teden in vedno pod nadzorstvom kitajskih 
strokovnjakov.

Vzporedno je Kitajska tudi hitela s siste-
matičnim naseljevanjem svojih ljudi, tako 
po nekaterih afriških deželah, kakor v južni 
Ameriki, predvsem v Peruju, Braziliji in 
Argentini. Z razliko od nekdanje evropske 
emigracije, financira kitajska država te 

izseljence s posojili, ki jim omogočajo, da 
pričnejo takoj ob prihodu s svojimi mini 
podjetji in trgovinami. Pri vsej množici azij-
skih naseljencev je v Južni Ameriki težko 
najti Kitajca, ki ne bi delal v kitajskem 
podjetju. Tak način naseljevanja, ki smo 
ga pred nekaj desetletji predvidevali kot 
primernega za utrjevanje slovenske priso-
tnosti v svetu, uvaja Kitajska kot oporo 
svojemu gospodarskemu imperializmu.

Zadnja, verjetno najbolj agresivna 
poteza te ekspanzije, pa je bila 21. 
oktobra, ko je kitajska Centralna banka 
prvič v zgodovini poslala na finančni trg v 
Londonu bone v svoji lastni valuti za 5.000 
milijonov yuanov (vrednih nekako 786 
milijonov dolarjev). Kitajska, ki ima nad 4 
milijarde dolarskih rezerv, ne dela tega, ker 
bi potrebovala denar, temveč, da razišče 
sprejemljivost yuana na mednarodnih 
finančnih trgih. To stori kitajska vlada v 
trenutku, ko je njen predsednik Xi Jin ping 
prvič v desetih letih na uradnem obisku v 
Veliki Britaniji, s katero želi utrditi stike. 

Pri tej kratkoročni operaciji z državnimi 
obveznicami, ki zapadejo že naslednje leto 
in dajo 3,1% obresti, ni toliko pomembno, 
če dobi kitajska Centralna banka zaželeno 
vsoto, temveč, v kolikem času bodo obve-
znice sprejete in kdo jih bo kupil. To bo 
dalo vedeti kitajski vladi, ali je čas zrel, za 
večjo in dolgoročno mednarodno posojilo 
v domači valuti, s katerim bi lahko financi-
rali svojo nadaljnjo ekspanzijo, pa tudi, če 
lahko prične yuan na mednarodnem trgu 
nadomeščati ameriški dolar. Ko se bo to 
zgodilo, bo Razvojna banka držav BRIKS, 
s sedežem v Pekingu, lahko pričela v manj 
razvitih državah spodrivati Svetovno banko 
in na svetovnih finančnih trgih se bodo 
takrat verjetno zaskrbljeno spraševali o 
dejanski vrednosti dolarja pa tudi evra.

Sinoda o družini je bila izkušnja delovanja Svetega Duha. 
Takšne in podobne izjave je v teh dneh slišati od udele-
žencev sinode, ki so ob zaključku odobrili končno poro-
čilo, sestavljeno iz 94-ih členov. Glavni poročevalec sinode, 
madžarski kardinal Peter Erdo, je dejal, da se je po sinodi 
okrepilo zavedanje, da Cerkev ni samo evropska, ampak 
vesoljna. Kljub različnim pogledom na določene teme in 
kulturnim razlikam udeležencev sinode se je ob sprejetju 
dokumenta pokazalo, da je edinost znotraj katoliške Cerkve 
po tej sinodi še bolj okrepljena.

Antiohijski patriarh Gregor III Laham meni, da so za 
zaprtimi vrati v sinodalni dvorani izkusili binkošti, tako kot 
apostoli v Jeruzalemu, sedaj pa je prišel čas, da gredo s 
sporočilom sinode v svet, v svoje škofije. Sklepni dokument 
je bil javno objavljen, vsak ima možnost, da pogleda, kaj 
dejansko piše v njem.

»To je dokument, ki bi moral družinam in svetu pokazati, 
kako Cerkev ljubi družine in želi hoditi z družinami ter jim 
pomagati, da bodo srečnejše in bolj svete,« je za televizijsko 
agencijo Romereports povedal, nadškof v Quebecu, kardinal 
Gerald Cyprien Lacroix.

Prefekt tajništva za ekonomijo, kardinal George Pell, pa je 
za ameriško katoliško agencijo CNS pojasnil, da je besedilo, ki 
v sklepnem dokumentu obravnava vprašanje ločenih in znova 
civilno poročenih, popolnoma v skladu s cerkvenim naukom 
in prakso. »Najprej bi rad poudaril, da dokument nikjer ne 
govori o obhajilu ločenim in civilno znova poročenim.« Doku-
ment spodbuja večjo vključenost ločenih in znova poročenih v 
cerkveno skupnost, v zvezi z zakramenti pa je ključna beseda 
razločevanje oziroma presojanje od primera do primera; 
to razločevanje pa mora temeljiti na učenju Janeza Pavla II., 
njegovem dokumentu Familiaris Consortio ter cerkvenem 
nauku. »V teh členih ni nič takega, kar bi bilo krivoverno, ali bi 
zagovarjalo napačno prakso,« zatrjuje, kardinal Pell.

Ob koncu pa še kratek komentar: mediji so sinodo preso-
jali le po tem, kaj bo odločila o ločenih in znova poročenih 
ter homoseksualcih. Osredotočali so se samo na boje v zvezi 
s tem in na zarote, do katerih naj bi prihajalo v Vatikanu. In s 
tega vidika zanje sinoda ni prinesla nič. A na sinodo o družini 
ne moremo gledati kot na enkraten dogodek, to je proces, 
ki se je s koncem sinode šele začel. Krajevne Cerkve, škofije, 
župnije in gibanja so tista, ki so sedaj na vrsti, da sklepe 
začnejo udejanjati, začenši z boljšo in dolgoročnejšo pripravo 
na zakon, da omenimo le en vidik družine.

V baziliki sv. Janeza v Lateranu 
je na praznik posvetitve te bazi-
like, pretekli torek 10. novembra, 
papež Frančišek v škofa posvetil 
msgr. Angela de Donatisa, ki ga je 
14. septembra letos imenoval za 
pomožnega škofa Rima. V nagovoru 
je sveti oče spregovoril o pomenu 
škofovske službe.

»Kristus sam po škofovski službi 
nadaljuje s pridiganjem evangelija 
zveličanja in po zakramentih vere 
posvečuje vernike«, je dejal papež zbranim na škofo-
vskem posvečenju v Lateranski baziliki. Spomnil jih 
je na Jezusove besede, ki veljajo za škofe: Kdor vas 
posluša, mene posluša. Novemu škofu pa je dejal, da 
škofovstvo pomeni predvsem služenje.

»Tvoje besede naj bodo preproste, da jih bodo vsi 
razumeli, homilije pa naj ne bodo dolge«. Škof naj bi, 

po papeževih besedah, predvsem skrbel 
za duhovnike in bogoslovce ter vedno 
dajal zgled Dobrega pastirja, še posebej 
do ubogih. »Zapomni si, da moraš imeti 
živo skrb za tiste, ki niso v eni Kristu-
sovi staji, saj ti je Gospod tudi te zaupal. 
Zapomni si, da si v katoliški Cerkvi, zedi-
njeni z vezjo dejavne ljubezni, pridružen 
zboru škofov in zato moraš skrbeti 
za vse Cerkve, še posebej priskoči na 
pomoč tistim, ki jo najbolj potrebujejo«, 
je novemu škofu na srce položil papež 

Frančišek. »Kot brat te prosim, bodi predvsem usmi-
ljen. Uči duhovnike in semeniščnike pot usmiljenja. Z 
besedami, da! Predvsem pa s svojo držo. Usmiljen Oče 
vedno sprejema, saj je vedno prostor v njegovem srcu, 
nikoli nikogar ne odžene proč. Čaka, čaka. Želim ti 
prav to, veliko usmiljenja«, je novemu škofu še zaželel 
papež Frančišek.

Dom svetega Jožefa v Celju je gostil mednarodno 
znanstveno konferenco o resnici in sočutju. Pripravila 
jo je ljubljanska teološka fakulteta. S svojimi prispevki 
je sodelovalo 18 predavateljev iz Slovenije, Madžarske, 
Poljske in Rusije.

Konferenco je odprl predsednik organizacijskega 
odbora, izredni profesor na ljubljanski teološki fakulteti 
Bojan Žalec. Kot je poudaril, je tema še kako aktualna. 
»Po eni strani sta resnica in sočutje ključni za pravilno 
zapopadenje naše ne tako davne zgodovine in tudi 
sedanjosti, v kateri je bilo prikrite veliko resnice in tudi 
ovirano sočutje do žrtev komunističnega nasilja, po 
drugi strani se nanaša na širšo situacijo, na primer na 
begunce in migrante. Sprašujemo se, kakšna je resnica 
o njih, to spoznanje pa vpliva na naše sočutje o njih.«

Program je bil precej pester, saj so predavali domači 
in tuji strokovnjaki, med njimi so teologi, veroslovci, 
filozofi, zgodovinarji, raziskovalci duhovne zgodovine, 
psihologi in psihoterapevti, pedagogi ter tudi cerkveni 

pravnik. Kar nekaj prispevkov se nanaša na komunizem 
in totalitarizem. Kljub poudarjanju pomena resnice 
in sočutja so nekateri predavatelji opozarjali tudi na 
nevarnosti, ki ju skriva napačno prizadevanje za oba. 
»Skupni imenovalec vseh predavateljev je določena 
krščanska usmerjenost ter usmerjenost k človečnosti in 
zaščiti posamezne osebe v vrtincih institucij in svetovnih 
grozot,« je še dodal Žalec.

»Izhajamo iz stališča, da nas bo resnica osvobo-
dila,« je Žalec začel odgovor na vprašanje, zakaj je 
o tem pomembno govoriti. Kot je poudaril, svoboda 
zahteva zvestobo nenasilju in sočutje. »Bivanjsko 
pomembna resnica ni dosegljiva le po neki teoretski in 
filozofski poti, do nje prihajamo v medosebnih stikih.« 
Po besedah Žalca ljudje včasih težko razumejo, da je 
resnica dosegljiva skozi trpljenje ter določenim odpo-
vedovanjem in upoštevanjem drugega. »Vse poti je 
treba uporabiti, da pripeljemo ljudi do spoznanja, tudi 
znanost, čeprav gre le za delček v teh naporih.«

Konec je šele začetek Usmiljenje in kratke pridige

Resnica in sočutje

MARKO KREMŽAR
Vedno bližji daljni Vzhod
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BREZPOSELNOST
V Sloveniji je bilo konec oktobra registriranih 107.488 

brezposelnih, kar je 2,6 odstotka več kot septembra in 
7,3 odstotka manj kot oktobra lani. Na zavodu za zapo-
slovanje pravijo, da je bila oktobrska rast pričakovana, saj 
gre za sezonsko nihanje. Razlog je v prijavljanju mladih po 
končanem šolanju, a se je na zavod za zaposlovanje prija-
vilo manj iskalcev prve zaposlitve kot v preteklih letih. 

NOV OBRAT ZA TABLETE IN KAPSULE
Krka je v matičnem novomeškem kompleksu uradno 

odprla novi obrat za proizvodnjo trdnih oblik zdravil Notol 
2. Gre za 200 milijonov evrov vredno in doslej največjo 
naložbo Krke. Notol 2, v katerem je proizvodnja stekla 
februarja, bo omogočal letno proizvodnjo 4,5 milijarde 
tablet in kapsul, zaposluje pa 127 ljudi.

ZMERNO OKREVANJE
Evropsko gospodarstvo po ugotovitvah Evropske komi-

sije tretje leto zmerno okreva, kar se bo nadaljevalo tudi v 
prihodnjih letih kljub globalnim izzivom. Gospodarska rast 
Slovenije bo po jesenski napovedi trdna, v prihodnjem letu 
se bo nekoliko poslabšala, leta 2017 pa znova okrepila.

DRUGI TIR BO SPET DVE LETI SPAL
Nova priložnost za slovenski projekt drugi tir, ki se na 

pravkar zagnan drugi razpis v okviru instrumenta za pove-
zovanje Evrope ne bo prijavil, bo razpis leta 2018. 

95-LETNICA ZVEZE DRUŠTEV SLEPIH
Zveza društev slepih in slabovidnih Slovenije je s 

slovesno skupščino obeležila 95. obletnico ustanovitve 
predhodnice organizacije, Podpornega društva slepih. 
Obletnica je po mnenju predsednika zveze Tomaža 
Wraberja pomemben jubilej, ki dokazuje sposobnost orga-
nizacije, da se je razvila v močno in dobro organizirano 
invalidsko organizacijo.

HARVAŠKA DOMOLJUBNA KOALICIJA
Parlamentarne volitve na Hrvaškem so preteklo nedeljo 

prinesle zmago Domoljubni koaliciji pod vodstvom Kara-
markove HDZ, ki bo imela 59 poslancev. Tik za njo se je 
uvrstila levosredinska koalicija Hrvaška raste pod vodstvom 
Milanovićevega SDP, ki bo imela 56 sedežev. Tako ena kot 
druga bi želela vladati, a ne bo šlo brez liste Most neodvi-
snih seznamov z 19 poslanci. Hrvaška predsednica Kolinda 
Grabar-Kitarović je že v ponedeljek čestitala Domoljubni 
koaliciji kot relativnim zmagovalcem volitev. Napovedala 
je posvetovanja s parlamentarnimi strankami in skorajšnje 
imenovanje mandatarja, ki bo sestavil stabilno vlado. V 
skladu s hrvaško ustavo mandat za sestavo vlade dobi tisti, 
ki si zagotovi glasove najmanj 76 poslancev.

PRETRESENA ROMUNIJA
Romunski premier Victor Ponta je napovedal odstop 

s položaja. V televizijskem nagovoru je izrazil upanje, da 
bo s tem zadovoljil ljudi, ki so zavzeli ulice. Več kot 15 
tisoč ljudi se je na protestih uprlo premieru, ki ga breme-
nijo številne obtožbe korupcije. Razlog za demonstracije je 
sicer požar v klubu, ki je zaradi nespoštovanja varnostnih 
pravil, terjal več deset življenj. Protesti so prerasli v upor 
proti korupciji na visoki ravni. »Sporočam, da odstopam s 
položaja premierja, kar pomeni tudi odstop vlade,« je dejal 
Ponta, ki je kot legitimno označil željo, da za tragedijo v 
nočnem klubu odgovarjajo tudi tisti na višjih položajih in 
ne le trije lastniki kluba.

NEODVISNA KATALONIJA
Parlament Katalonije je v skladu z napovedmi potrdil 

resolucijo, s katero se začenja 18-mesečen postopek 
odcepitve te pokrajine od Španije. Za resolucijo, ki naj bi 
bila uraden uvod v neodvisno državo Katalonijo, je glaso-
valo 72 poslancev, proti pa 63. Španski premier Mariano 
Rajoy je že napovedal izpodbijanje resolucije na ustavnem 
sodišču.

RUSI IZ EGIPTA
Egipt je v zapustilo približno 11 tisoč Rusov, je novi-

narjem na enem od letališč v Moskvi povedal namestnik 
ruskega premierja Dvorkovič. V prihodnjih dneh naj bi se 
jih domov vrnilo še več. Do evakuacije prihaja po preki-
nitvi letalskih povezav med državama, ki jo je Rusija 
uvedla, dokler se ne razjasni, kaj je prejšnjo soboto povzro-
čilo strmoglavljenje letala. Moskva po besedah Dvorkoviča 
pošilja v Egipt tudi strokovnjake, ki bodo preverili varno-
stne razmere na egiptovskih letališčih.

UPORNI PAKISTAN
Pakistan se je odločil začasno ustaviti izvajanje 

¿COMO DETENER ESTO?
El problema de los refugiados y migrantes, que a través 

de Eslovenia pugnan por llegar a Austria y Alemania, 
parece no tener fin. Para este miércoles y jueves anun-
cian  la llegada de entre 20 y 30 mil nuevos migrantes. 
Para Eslovenia, que preparó una estructura de recepción y 
alojamiento provisorio para unos 5 mil migrantes por día, 
significaría el colapso. Recientemente se trató el tema en 
el parlamento, sin un resultado concreto. Igual sucede con 
las reuniones de gobierno. Está en discusión la constru-
cción de un cerco, tal cual ya hizo Hungría. Este martes 
habló el presidente del gobierno Miro Cerar, para anunciar 
las medidas del gobierno ante la situación. (Pág. 1)

POR LOS CHICOS
Finalmente el parlamento esloveno fijó fecha para el 

referéndum acerca de la nueva ley de la familia. Será el 
domingo 20 de noviembre. Ya comenzaron a correr los 
plazos y se espera una campaña intensa pero respetuosa. 
La nueva ley encontró una férrea oposición en los partidos 
de la primavera eslovena y en varias organizaciones no 
gubernamentales. Denuncia varios puntos, en los cuales el 
Estado avanza sobre los derechos de la familia e impone la 
vigencia de la teoría del sexo. En caso de los chicos, niega 
la posibilidad de que, en caso de ausencia de los padres, 
sean los abuelos los que se hagan cargo de ellos; el Estado 
puede darlos en adopción a parejas extrañas, incluso 
homosexuales. Como es habitual, también los ciudadanos 
eslovenos, que vivimos en la Argentina, podremos parti-
cipar. (Pág. 1)

JUICIO ETICO
En Zagreb, capital de Croacia, se llevó a cabo un 

“juicio ético” contra el ex dictador yugoslavo Josip Broz 
Tito y el ex dirigente croata Zoran Milanović. Del acto 
participó también una reducida delegación eslovena, uno 
de cuyos miembros presentó el caso de los túneles de 
la mina de Santa Bárbara, donde se efectuó una brutal 
matanza al término de la Segunda guerra mundial. Los 
presentes destacaron el hecho de que, al revés de lo suce-
dido en los países como Polonia o República Checa, en 
los países de la ex Yugoslavia no se realizó una reforma, 
quedando vigentes los herederos del régimen comu-
nista. En estos países tampoco se condenó “a todos los 
regímenes totalitarios”, como disponía la Unión Europea. 
Por tal motivo nuestros pueblos todavía se encuentran bajo 
la influencia de personajes ligados al antiguo régimen y 
limitados en su vida democrática. (Pág. 2)

A LA MAESTRA CON CARIÑO
Con profunda tristeza pero con el corazón lleno de 

agradecimiento los eslovenos de la comunidad de San 
Justo despidieron a “su” maestra. Se trata de “la señorita 
Angelca Klanšek”, que durante más de 60 años dirigió los 
cursos de esloveno de ese centro, enseñó el idioma a los 
niños y trasmitió los valores eslovenos y el amor por sus 
raíces a tres generaciones. Velaron sus restos el sábado 
25 en la iglesia eslovena, y después la despidieron en una 
misa de cuerpo presente el 26 de octubre en la catedral 
de San Justo. Numerosos oradores destacaron las virtudes 
de la difunta “señorita Angelca”, quien finalmente, en el 
cielo, se encontró con su familia, especialmente sus cuatro 
hermanos, quienes fueron asesinados por los comunistas 
en las matanzas de la posguerra. Ahora la querida maestra 
descansa en la iglesia de María Pomagaj, a quien tanto 
veneraba y se encomendaba todos los días de su vida. 
(Pág. 3)

EL FINAL ES EL COMIENZO
En la página 4 publicamos un resumen del reciente 

sínodo de obispos, cuyo tema era la familia. Quienes 
esperaban decisiones llamativas y escándalos eclesiásticos 
salieron defraudados. Los enfatizaron el valor de la unión 
conyugal del hombre y la mujer y la importancia de la 
transmisión de la vida en el seno de la familia. Y también 
la compresión hacia las distintas situaciones humanas y el 
amor por todas las personas que se acercan a la Iglesia.

sporazum z Evropsko unijo o sprejemanju nezakonitih 
migrantov. Do te presenetljive odločitve Islamabada je 
prišlo le dan po uradnih pogovorih 51 evropskih in azij-
skih držav, med njimi tudi Pakistana, po katerem so v 
Bruslju govorili o »zelo pozitivnih signalih«, da bi se številne 
migrante iz Pakistana lahko lažje vrnilo v njihovo domo-
vino. Zdaj pa je pakistanski notranji minister obrnil ploščo 
in napovedal, da Pakistan ne bo več upošteval omenjenega 
sporazuma. Kot je poudaril, se Pakistance pogosto povsem 
brez razloga in brez preverjanja označi za teroriste in pošlje 
nazaj v Pakistan.

KITAJSKA IN TAJVAN
Predsednika Kitajske in Tajvana, Xi Jinping in Ma Ying-

-jeou, sta se sestala na zgodovinskem srečanju kot prva 
voditelja obeh držav po več kot 60 letih. Vsi smo ena 
družina, ki je nihče ne more ločiti, je tajvanskemu kolegu 
ob začetku pogovorov dejal kitajski predsednik, tajvanski 
pa, da morata obe strani vzajemno spoštovati vrednote in 
način življenja. Pogovori za zaprtimi vrat so trajali dobro 
uro in pol, končala pa sta jih brez skupne izjave.

DOGOVOR V MAKEDONIJI
Vodilni politiki v Makedoniji so dosegli dogovor o 

prehodni vladi. V tej bodo sedeli predstavniki vseh štirih 
glavnih strank - vladajoče desnosredinske premierja Nikole 
Gruevskega, opozicijskih socialdemokratov pod vodstvom 
Zorana Zaeva  ter strank albanske manjšine DUI in DPA. 
Dogovor o prehodni vladi odpira pot za izvedbo predča-
snih parlamentarnih volitev in končanje dolge politične 
krize. Je eden ključnih pogojev iz dogovora, ki so ga sprte 
strani ob posredovanju Evropske unije dosegle poleti.

PROTIPAKITALISTI
Na protikapitalističnih protestih v Londonu je izbruh-

PISALI SMO PRED 50 LETI RESUMEN DE ESTA EDICIONNOVICE IZ SLOVENIJE

PO SVETU

NALOŽBA NA DOLGO DOBO
…
V življenjepisih velikih mož beremo, da so 

njihovi starši že v detinski dobi otroka gledali daleč 
v njegovo prihodnost. Vedeli so, da mu bo najboljša 
dota izobrazba, izbira poklica po naravnih nagnjenjih 
znanje jezikov, duhovna globina. Vsi so že zgodaj 
spoznali privlačno moč knjige. …

Anica Kraljeva

SLOVENCI V ARGENTINI
Eliot: Umor v katedrali. Slovensko katoliško 

akademsko društvo je v proslavo desetletnice obstoja 
uprizoril Eliotovo dramo Umor v katedrali, v režiji 
Nikolaja Jeločnika. Prva predstava je bila v soboto, 
30. 10. t.l. Naslednji dan so jo ponovili v proslavo 
praznika Kristusa kralja, pa še enkrat igrali na praznik 
vseh svetnikov. SKAD je tako z Jeločnikom uprizoril 
eno kakovostno največjih modernih odrskih del, po 
večini z lastnim članstvom, in že to opravljeno delo 
zasluži vse priznanje in pohvalo. …

Vladimir Vauhnik: Na nevidni fronti. Dvajset let 
potem, ko so bili napisani in po desetih letih, odkar 
je njihov pisec omahnil v smrt, so v zdomstvu izšli 
spomini Vladimirja Vauhnika. Ob tem dokumen-
tarnem delu, ob prvi slovenski originalni špionski 
(kako čudno to zveni) knjigi, nekaj misli k vpraša-
njem, ki se bodo vzbujala marsikateremu bralcu 
Nevidne fronte.

Osebne novice. Poroka. V soboto, dne 6. 
novembra, sta se poročila v cerkvi Marije Pomagaj v 
Ramos Mejíi Mirko Vitrih in gdč. Betka Maček, vodi-
teljica folklorne skupine v San Justu. Mladi par je 
poročil g. direktor msgr. A. Orehar.

Družinska sreča. V družini Maksa Osojnika in 
njegove življenjske družice ge. Francke roj. Bidovec 
se je rodil sinček. V slovenski kapeli ga je krstil na 
ime Andrej g. direktor msgr. Orehar.

(Svobodna Slovenija, 11. novembra 1965 - Št. 45)
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Slovenci
bi izstrelili raketo

Če skupini zagnanih mariborskih študentov strojništva, 
fizike in elektrotehnike uspe uresničiti sanje, bodo Slove-
nijo uvrstili med države, ki imajo lasten vesoljski program.

Študentje Nik Mohorko, Žan Plankar, Dejan Smole, 
Urban Hribar, Jaka Grbac in Andrej Markovčič želijo 
v okviru projekta, ki so ga poimenovali Cirrus, izstre-
liti raketo, ki bo dosegla vesolje. Njihov cilj je Slovenijo 
označiti na zemljevidu držav, ki se lahko pohvalijo z 
lastnim vesoljskim programom. A pot do izvedbe tako 
megalomanskega projekta je posejana z megalomanskimi 
ovirami, je zaupal vodja slovenske vesoljske misije Nik 
Mohorko.

Pri vsakem projektu je treba začeti na začetku in se 
sproti učiti ter nadgrajevati prvotni koncept. Kot poja-
snjuje Mohorko, to trenutno počne ekipa Cirrus. Pot do 
rakete, ki bo zmožna poleteti v vesolje in bo s sabo nosila 
celo vrsto raziskovalnih instrumentov, morda tudi satelit, 
je še zelo dolga, prve zamisli preizkušajo na majhnih 
prototipnih raketah.

Prototipi so lahki in dolgi približno dva metra. V 
trenutni izvedbi dosežejo do tri kilometre višine. V 
grobem so sestavljeni iz štirih delov – iz ogrodja, pogon-
skega modula, elektronike s telemetrijo in pristajalno-
-zaviralnega sistema. Ogrodje je izdelano iz steklenih 
vlaken, pogonski modul pa iz zlitin jekla in aluminija.

Delovanje prototipov je razmeroma preprosto, je 
povedal Mohorko. Pogonski sklop raketo dvigne na 
želeno višino, nato nadzor nad njo prevzame elektronika 
in sproži zaviralno padalo. Na višini 500 metrov se odpre 
še glavno padalo, ki prepreči, da bi se raketa ob pristanku 
poškodovala. Prototipi so sicer opremljeni z radijsko 
anteno in oddajnikom GPS.

MALI OGLASI
TURIZEM

TURISMO BLED
EVT Leg. 12618
Dis. 2089
de Lucía Bogataj
Monseñor Marcón 3317 B, San Justo 

Tel. 4441-1264/1265
GREGOR BATAGELJ, turistični vo-
dnik v Sloveniji. Slovenski/španski 
jezik. Mob.: +386-(0)31-567-098. 
E-naslov: mgbatagelj@gmail.com

ZOBOZDRAVNIKI
Dr. Damijana Sparhakl - Zoboz-
dravnica - Splošna odontologjia - 
Belgrano 123, 6. nadstr. "4" - Ramos 
Mejía - Tel.: 4464-0474.

ADVOKATI
Dobovšek - odvetniki
Somellera 5507 - C1439AAO - Capi-
tal Federal - Tel/Fax 54-11-4602-7386
E-mail:estudio@estudiodobovsek.
com.ar 
Dr. Marjana Poznič - Odvetnica - 
Uradna prevajalka za slovenski jezik. 
Lavalle 1290, pis. 402 - Tel. 4382-
1148 / 15-4088-5844 - mariana.po-
znic@gmail.com
Dra. Ana C. Farreras de Kocar - – 
Sucesiones - Contratos - Familia – Co-
mercial - Laboral - Civil – Jubilaciones 
- Pensiones. Martes y jueves de 16 a 
19 hs. Avellaneda 174 1º Piso /(1704) 
Ramos Mejía, Buenos Aires. Tel.: 
4469-2318 Cel: 15-6447-9683 e-
-mail: farrerasanac_te@yahoo.com.ar

GASTRONOMIJA
od torka 
do vključ-
no sobote 
od 19. ure 

naprej. Praznovanja, obletnice, sre-
čanja. Cene ugodne, pristna domača 
hrana in kvalitetna postrežba. Rezer-
vacije: 4658 4158. Avellaneda 450, 
Ramos Mejía, Buenos Aires.

Planika catering - Ani Rode
Slovensko in mednarodno pecivo 
po naročilu - Tel.: 4655-4422 ali 15-
4073-3495

VERA WINES - VINOTEKA
Prodaja domačih in uvoženih vin in 
penin. Poroke, praznovanja, podjetni-
ška darila. Tel.: 4342-4112; Cel.: 15-
3941-0078 - info@verawines.com.
ar - Av. de Mayo 769, CABA. Od po-
nedeljka do petka od 11.30 do 19.30 
ure, v sobotah pa od 10-18.ure.

POSREDOVANJA
PATAGONIA Storitve

María Cristina Breznikar Rant s.p.
Vaš kontakt v Sloveniji. Osebna po-
tovanja. Vzpostavimo stik med so-
rodniki. Pokojninski postopki, naje-
mnine in več drugih storitev. E-mail: 
patagonia.storitve@yahoo.com

SLOVENCI IN ŠPORT

OSEBNE NOVICE DAROVALI SO

OBVESTILA

PORAVNAJTE
NAROČNINO!

Nov elektronski naslov
Vse naše dopisnike, sodelavce, oglaševalce in 

bralce prosimo, da vso pošto na tednik naslovijo 
izključno na:

svobodna.ba@gmail.com
Hvala za razumevanje.

Uredništvo Svobodne Slovenije

Slovenska kulturna akcija
vas  prisrčno vabi na predstavitev knjige prof. dr. Andreja Finka

 “América Latina en el mundo: seguridad y valores”                             

V soboto, 14. novembra  ob 20. uri,  v  mali  dvorani  v Slovenski hiši.
Predstavitev bo v slovenskem jeziku.

Dobrodošel med nami –
novi dušni pastir v Argentini!

gospod Robert Brest
dosedanji župnik v Turnišču (Murska Sobota)

- Prihod: v sredo, 2. decembra, zjutraj (z letalsko družbo Lufthansa)
- Pozdravna sveta maša:  2. decembra, ob 19. uri, v cerkvi Marije Pomagaj

K sprejemu novega izseljenskega duhovnika med nami - vsi lepo vabljeni!

»Spominjam vas, bratje, na evangelij, ki sem vam ga oznanil
in ste ga tudi sprejeli ter stojite trdni v njem.«

I Kor 15,1

Vdani v božjo voljo sporočamo vsem rojakom, da je 24. oktobra 
2015 za vedno zaspal v Gospodu dolgoletni dušni pastir našega 
mendoškega slovenskega občestva

č. g. Jože Horn
Zahvaljujemo se mu za 60 let nepretrganega dela med nami.
Naj mu Bog bogato poplača!

Društvo Slovencev v Mendozi

SOBOTA, 14. novembra:
Zaključna prireditev tečaja RMB ob 

55. obletnici, v Slovenski hiši.
Poslovilni ples  Rast-i XLIV v Našem 

domu.
S.K.A. vabi na predstavitev knjige dr. 

Andreja Finka.
NEDELJA, 15. novembra:
Obletnica v Hladnikovem domu.
ČETRTEK, 19. novembra:
ZSMŽ San Martin vabi na mesečni 

sestanek v Domu ob 16h. Govorila bo ga. 
Marta Škulj o potovanju  v New York.

NEDELJA, 22. novembra:
Kristus Kralj.
NEDELJA, 29. novembra:
Zvezni mladinski dan na Pristavi
SREDA, 2. decembra:
Pozdravna sv. maša novega dušnega 

pastirja.
TOREK, 8. decembra:
Prvo sveto obhajilo.

MOČAN PADEC NA LESTVICI FIFA
Slovenska nogometna reprezen-

tanca je na najnovejši lestvici Medna-
rodne nogometne zveze (Fifa) izgu-
bila kar 18 mest in je po novem 64. 
Štiri mesta je izgubila tudi Ukrajina, 
tekmica Slovenije v dodatnih kvalifi-
kacijah za Euro 2016; po novem je 
28.

DRUGO MESTO V SUPERPOKALU
Slovenska moška rokometna 

reprezentanca je po porazu z 
Nemčijo z 28:31 osvojila končno 
drugo mesto na nemškem superpo-
kalu. Na tridnevnem turnirju v Flens-
burgu, Hamburgu in Kielu je Slove-
nija pred tem premagala Srbijo s 23:21 in 
Brazilijo z 38:27.

USPEŠNI HOKEJISTI
Hokejisti Slovenije so prejšnji četrtek 

v Katovicah v prvi pripravljalni tekmi 
pod vodstvom selektorja Nika Zupančiča 
premagali domačo Poljsko z 2:1.V drugi 
tekmi so premagali Avstrijo s 5:1. Aprila 
jih čaka drugoligaško svetovno prvenstvo, 
ki ga bodo gostile prav Katovice.

OSTALI V KATEGORIJI
Slovenska teniška reprezentanca je z 

odliko opravila dvoboj za obstanek v prvi 
evroafriški skupini Davisovega pokala. 
Ekipo Litve, ki je v Kranj pripotovala s 

75. igralcem na svetu Ricardasom Beran-
kisom, je premagala s 5:0 in bo tako šesto 
leto zaporedoma igrala na tej ravni tekmo-
vanja.

CESAR JE OPTIMIST
Reprezentanci Ukrajine in Slove-

nije se bosta 14. novembra (Lviv) in 17. 
novembra (Maribor) pomerili v dodatnih 
kvalifikacijah za EP 2016. Zmagovalec 
bo nastopil na Euru, ki ga bo prihodnje 
leto gostila Francija. Odlično razpoložen 
je prišel kapetan Slovenije Boštjan Cesar 
(foto) na zbor reprezentance, ki je začela 
priprave na tekmi. »Verjamem, da bomo 
v teh dneh vsi dihali kot eno in nam bo 
uspelo« je zatrdil.

Poroka
V nedeljo, 11. oktobra sta se v Nuestra Señora de 

la Esperanza, CABA, poročila inž. Damijan Gabrijel 
Kovačič in dr. María Belén Desocio. Priči sta bila ženi-
nova mati Silva Kenda in Albin Frontini, ter nevestina mati 
Celia Goloviche ter brat Hermi Desocio. Čestitamo in 
želimo obilo sreče!

Smrt
V Tabladi je umrla Marija Mehle roj. Juhant (74). Naj 

počiva v miru!

»Bodi zvest do smrti in dal ti bom venec življenja«
Raz. 2,1

Naši predragi
gdč. Angelci Klanšek v hvaležen spomin

* Smrt, 30. maja 1923 - † Buenos Aires, 17. oktobra 2015

ustanoviteljici in dolgoletnici učiteljici
Balantičeve šole v San Justu:

 
Iskreno hvaležni za več kot šestdeset let plodnega sejanja krščanskih in slovenskih 

vrednot med naše otroke, za bogatitev in rast slovenske skupnosti v Argentini in za 
vsa Vaša prizadevanja v prid slovenskemu narodu. 

Dobri Bog naj Vam stotero poplača!
Učitelji, učenci in starši šole Franceta Balantiča

V dobrodelni sklad Zveze slovenskih mater in žena je gospa Tinka Fink darovala 
$100.- Bog povrni!

Za Zvezo SMŽ San Justo so starši Balantičeve šole darovali $ 3.000,- v spomin gdč. 
Angelci Klanšek. Bog plačaj!

Boštjan Cesar


